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 ســرویس مــدارس همچنان در 

گزارش
بلاتکلیفی  مانده؛ نه خانواده ها از 
وضعیت تردد فرزندانشان راضی اند 
و نه رانندگان از نرخ های اعلام شده با روند افزایشی 
و کاهشی قیمت ها. پیمانکاران مدارس می گویند 
وضعیت کنونی بیشترین آسیب را به دانش آموزان 
مدارس دولتــی وارد کرده؛ چرا کــه رانندگان با 
نرخنامه جدید شــورای شــهر تمایلی به ادامه 
همکاری ندارند و سرویس مدارس دولتی را واگذار 
کرده انــد. خانواده ها هــم به دلیــل اختلال در 
ســامانه های حمل ونقل دانش آموزی نمی توانند 
سرویس رفت و برگشت فرزندانشان را ثبت کنند؛ 
هر چند که همین سرویس های فعال هم چندان 
مورد رضایت نیســتند و به گفته آنها برنامه ریزی 
منظمی برای حمل و نقل دانش آموزان وجود ندارد. 
زمان تردد هم حدود 3تا 4برابر زمان اعلام شده در 
سامانه هاست؛ چراکه کمبود ســرویس به دلیل 
انصراف رانندگان باعث شده دانش آموزان ساکن 
مناطق مختلف در یک سرویس گنجانده شوند. این 
در حالی است که ابتدای مهر ثبت نام دانش آموزان 
در سامانه sns.tehranedu.ir انجام شده، اما حالا 
از خانواده ها خواسته  شده که مراحل ثبت نامی را 
دوبــاره انجام دهنــد. در این باره هــم خانواده ها 
می گویند که برخی مدارس نرخ های کاهش یافته را 
قبول ندارند و اعلام می کنند که باید براساس آنچه 
پیمانکاران قیمت داده اند، هزینه های ســرویس 
مدارس پرداخت شود. البته یوســف نوری، وزیر 
آموزش و پرورش روز گذشــته در پاسخ به سؤالی 
درباره تداوم مشکلات سرویس مدارس عنوان کرد: 
»پیمانکاران تمکین نکرده و یکشنبه هفته گذشته 
در این باره جلسه  برگزار شده است. البته وضعیت در 
شهر تهران اینگونه است و طبق گزارش مدیرکل 
آموزش و پرورش شــهر تهران، تاکسیرانی 4هزار 
تاکسی را در اختیار قرار داده که مشکل سرویس 
رفع شــود.« به گفته نوری، نرخ گذاری سرویس 
مدارس از سوی شورای شهر انجام و به آموزش و 
پرورش ابلاغ می شود: »سرویس یکی از دغدغه های 
ما شده و آن را گردن مدرسه می اندازند؛ درحالی که 
مدرسه باید کار تعلیم و تربیت را انجام دهد. انتظار 
داریم پیمانکاران هم آنچه منصفانه است از مردم 
بگیرند.«  این در حالی است که به گفته محمدرضا 
ولی زاده، رئیس اداره توســعه انجمن های اولیا و 
مربیان سراسر کشور به همشــهری »در آخرین 
 نرخنامه شــورای شــهر تهران، هزینه سرویس 
)مبدا و مقصد( تــا 15کیلومتر برای یک ســال 
تحصیلی بین 4.5میلیون تا 9میلیون تومان تعیین 
شده و از 15کیلومتر به بالا هم توافقی است.« اما 
پیمانکاران می گویند با توجــه به درصدهایی که 
نهادهای متولی از این قراردادها دارند و همچنین 
فاکتورهایی که در این نرخ گذاری  لحاظ نشــده، 
مبالغ اعلام شده به صرفه نیست. این در حالی است 
که به گفته ولی زاده »براساس توافقات صورت گرفته 
قرار است درصدهایی که مدارس و آموزش و پرورش 
از سرویس مدارس دریافت می کردند، حذف شود و 
شهرداری هم احتمالا دریافت این درصد را حذف 
خواهد کرد. آنها به وزارت کشور درخواست داده اند 
تا سامانه سپند نهایی شود و در مناطقی که پیمانکار 
خدمات ارائه نمی دهد، خانواده هــا از طریق این 
سامانه درخواست سرویس را ثبت کنند و سازمان 
تاکســیرانی، خودرو برای رفت وآمد دانش آموزان 

درنظر بگیرد.« 

قیمت گذاری ها عادلانه نیست 
»مسئول سرویس، پیمانکار است و مسئول اجرا هم 
راننده، اما نمی دانیم چرا ارگان ها هر کدام خواهان 
سهم از این فعالیت هستند. سال هاست که سرویس 
مدارس بدون تمام این شاخ وبرگ ها در حال انجام 

فعالیت بوده و کسی هم نارضایتی نداشته، اما حالا 
تصمیم گیران این حوزه آنقدر زیاد شده اند که راننده 
و پیمانکار دیگر تمایلی به ادامــه کار ندارد.« این 
صحبت های یکی از پیمانکاران سرویس مدرسه 
اســت. او در توضیح بیشــتر درباره مشکلات این 
حوزه در سال تحصیلی 1402-1401به همشهری 
می گوید: »هر ســال 10تا 15درصد افزایش نرخ 
درنظر می گرفتیم، اما امســال این مبلغ را شورای 
شــهر اعلام کرد که مورد رضایت خانواده ها نبود 
و پس از اصلاح و کاهش، ایــن راننده ها بودند که 
دیگر تمایلی به کار نداشــتند.« او تأکید می کند 
قیمت ســرویس مدارس باید از سوی پیمانکاران 
با درنظر گرفتن فاکتورهای مختلف تعیین شود: 
»اعلام یک نرخ ثابت برای تمامی مناطق عادلانه 
نیســت. هم اکنون قیمتی که برای منطقه یک و 
22اعلام شده یکسان اســت. فرعی تهرانپارس و 
تهران نو هم یک قیمــت دارد. مناطق پرترافیک و 
کم ترافیک هم در همین وضعیت هستند. سال ها 
با درنظر گرفتن این شــرایط، ما قیمت ها را اعلام 
می کردیم، هم خانواده ها راضی بودند و هم راننده. 
ما به دنبال جذب مشتری بودیم و قطعا قیمتی که 
اعلام می شود، خارج از توان خانواده ها نبود، اما حالا 
همه ناراضی هستند.« این پیمانکار ادامه می دهد: 
»اگر پیمانکار 10درصد و راننده هم 90درصد از این 
قرارداد سهم ببرند، باز هم می شود یک کاری کرد، 
اما آموزش و پرورش، تاکسیرانی و مدرسه هم سهم 
دارند و سهم راننده کم می شــود؛ به همین دلیل 

راضی به کار کردن با این مبالغ نیست.« 
یکی دیگر از پیمانکاران هم در توضیح بیشــتر به 
افزایش توافق مســتقیم خانواده با راننده ها اشاره 
می کند و می گوید: »با ایــن وضعیت و با توجه به 
اینکه خانواده ها شماره تلفن رانندگان را از سال ها 
قبل دارند، اکنون به صورت شخصی توافق می کنند 
که می تواند مشکلاتی را برایشان به وجود بیاورد. 
شهرداری هم با راننده ها تماس می گیرد و آنها را 
جذب سیستم خودشان می کند. نزدیک به 2دهه 
است که ما در این حوزه مشغول به فعالیت هستیم، 
اما شــرایط به گونه ای پیش می رود که ما حذف 
شویم.« او از تعیین تکلیف نشدن وضعیت قرارداد 
با پیمانکاران با گذشــت 2هفته از سال تحصیلی 
خبر می دهد و تأکید می کند: »قیمت ســرویس 
مدارس را 7میلیون و 400هزار تومان برای مسیر 
15کیلومتری اعلام کرده اند، امــا راننده ها با این 
قیمت، کار نمی کنند. به ما هم گفته اند که ثبت نام 
کنیم، اما هنوز نمی دانیم نرخ های تعیین شده برای 
مسیرهای مختلف به صرفه هست یا نه؟ می گویند 
قیمت ها را کاهش داده اند و شامل بیمه و مالیات 
هم نیست، اما همین گردش مالی در حساب های 
ما به دلیل پولی که خانواده واریز می کنند یا حقوقی 
که ما به رانندگان پرداخت می کنیم، قطعا مشمول 
مالیات اســت.« البته به گفته او، این وضعیت در 
گذشته هم بوده و مشــکلاتی را برای آنها به وجود 
آورده است: »بهمن سال 98به دلیل کرونا مدارس 

تعطیل شد. در نهایت هم اعلام کردند که آموزش ها 
مجازی خواهد بود و ســرویس  مدارس را تعطیل 
کردیم. دولت آن زمان اعلام کرد حقوق اســفند 
رانندگان پرداخت شــود و پول 3ماه باقیمانده تا 
پایان ســال تحصیلی را به خانواده ها برگردانیم. با 
توجه به اینکه این اعلام در اواخر سال بود، پرداخت 
حقوق اسفند به فروردین 99رسید. ما آن سال به 
اداره مالیات اعــلام کردیم که فعالیت مان متوقف 
شده، اما چون در فروردین گردش حساب داشتیم، 
ما را به فرار مالیاتی متهم کردند.« او در پاسخ به این 
سؤال که پیش از راه اندازی سامانه های حمل و نقل 
دانش آموزی، نحوه قراردادها به چه صورت بوده، 
گفت: »در تمام این ســال ها مدرســه واسط بود. 
خانواده ها با مدارس قرارداد می بســتند و ما هم از 
مدارس پول می گرفتیم. ســهم مدرسه هم از این 
قراردادها حدود 5تا 10درصد بود که ما پرداخت 
می کردیم. اما حالا وضعیتی به وجود آمده که همه 
سردرگم شده اند و خانواده ها بلاتکلیف و رانندگان 

بیکار مانده اند.« 

پیمانکاران غیرمجاز هزینه  اضافه گرفتند 
با وجود این، براســاس اعلام محمدرضا ولی زاده، 
رئیس اداره توســعه انجمن های اولیــا و مربیان 
سراسر کشور، آموزش و پرورش طی روزهای اخیر 
بیشــترین تلاش برای رفع این مشکل و رضایت 
خانواده ها و رانندگان را در دســتورکار قرار داده 
اســت. او درباره وضعیت فعلی سرویس مدارس 
به همشــهری می  گوید: »از هفته گذشته مطابق 
نرخنامه شــورای شــهر، کاهش قیمت سرویس 
مدارس در ســامانه شــهر تهران بارگذاری شده 
اســت. خانواده ها از نرخ های جدید رضایت دارند، 
اما واسطه هایی وجود دارند که علاقه مند هستند 
هزینه این خدمات را افزایــش بدهند؛ هر چند با 
اصرار فرمانــداری و آموزش و پــرورش، نرخنامه 
جدید 1401در حــال اجراســت. خانواده ها هم 
براساس قیمت های اعلام شده متعهد به پرداخت 
هزینه های سرویس مدارس فرزندانشان هستند.« 
او در پاســخ بــه این ســؤال که برخــی مدارس 
نرخنامه های رسمی اعلام شــده را قبول ندارند و 
خانواده ها را مجبور به پرداخت هزینه های بیشتر 

می کنند، عنوان می کند: »هم اکنون در ســامانه 
sns.tehranedu.ir امکان ثبت اعتراض وجود 
دارد که به صورت آنلاین از ســوی کارشناســان 
بازرســی آموزش و پــرورش مشــاهده و پس از 
بررســی های لازم با مدرســه و پیمانکار متخلف 
تماس گرفته می شــود. مدیر یا مدرســه ای که 
به صورت شخصی اقدام به معرفی پیمانکار یا راننده 
به خانواده ها کنند، عمدتا در این بــاره قراردادی 
نمی بندند و همه  چیز به صورت شفاهی است. این 
مسئله باعث می شود اگر سانحه یا اتفاقی رخ بدهد، 
تبعات زیادی متوجه خانواده ها شود و آنها به حق 
خودشان نخواهند رسید. البته اگر مدیری خانواده ها 
را به سمت همکاری با این پیمانکاران ترغیب  کند، 
تخلف است و والدین می توانند با ثبت شکایت در 
ســامانه در کوتاه ترین زمان به پاسخ خود برسند. 
درصورتی هم که اثبات شود مدیر مدرسه چنین 
تخلفی را انجام داده، با او برخورد می شود.« به گفته 
این مسئول، تاکنون تنها پیمانکارهایی قیمت های 
بیشتر از نرخنامه دریافت کرده اند که پروانه فعالیت 
ندارند و غیرمجاز هستند: »پیمانکارانی که پروانه 
فعالیت از شهرداری دارند خودشان را ملزم به رعایت 
این نرخنامه می دانند. مدارس هم موظف هستند 
فهرســت پیمانکاران مجاز را از آموزش و پرورش 
منطقه دریافت و به انجمن اولیا و مربیان منطقه 

معرفی کنند.« 

حذف درصدها و کسورات از سرویس مدارس 
نرخ ها ابتدا بیش از 10میلیون اعلام شد و اکنون 
به کمتر از 8میلیون تومان رســیده است. با این 
شرایط راننده ها تمایلی به ادامه همکاری ندارند و 
به همین دلیل ظرفیت سرویس ها کاهش یافته و 
خانواده ها را با مشکلاتی مواجه کرده است. ولی زاده 
درباره چرایی این تغییرات و بروز این مشــکلات 
می گوید: »در ابتدا موقعیت مدرسه روی نقشه به 
شکل دقیق تعیین نشده بود و گاهی چند کیلومتر 
فاصله وجود داشــت. این موضوع باعث شد تا نرخ 
تعیین شده واقعی نباشد، اکنون مدیران مدارس 
با مراجعه به ســامانه، موقعیت دقیق مدرســه را 
ثبت کردند و قیمت ها واقعی شــده و کاهش پیدا 
کرده اند. همچنین درخواست ما هم این بوده که 
درصدهای دستگاه های ذیربط ازجمله آموزش و 
پرورش و مدارس حذف شود و تلاش بر این جهت 
باشد که سایر کسورات قانونی هم مشمول معافیت 
یا تخفیف شود.«  به گفته این مسئول در کل شهر 
تهران از مجموع 4500تا 4800مدرســه شــاید 
5درصد از مدارس شــهر تهران با سهم 2درصد از 
ســرویس مدارس، بالای یک تا 2میلیون دریافت 
می کردند: »اما مدرســه بنگاه اقتصادی نیست و 
حمل ونقل دانش آموزی را نبایــد بر عهده بگیرد؛ 
هر چند که در این ســال ها درگیر تکالیفی شده 
که بابت آن حق الزحمــه ای هم دریافت نمی کرد. 
ما درخواست کردیم که همان درصد کمی هم که 
در گذشته دریافت می شد، حذف شود. تاکسیرانی 
هم اعلام کرده از درصد خود چشم پوشی خواهد 
کرد. تلاش می کنیم با حذف درصدها و کسورات، 
نرخ تعدیل شود و هم پیمانکار و هم راننده رضایت 
بیشتری داشته باشند. از نگاه ما، رانندگان سرویس 
همیاران فرهنگــی در کنار آمــوزش و پرورش و 
مدارس هســتند و رضایت آنها هــم برای ما مهم 
است.« ولی زاده با بیان اینکه در شهر تهران حدود 
150شــرکت پیمانکاری دارای پروانــه در حال 
فعالیت هستند، از اختصاص 30درصدی ناوگان 
حمل ونقل سازمان تاکسیرانی به سرویس مدارس 
هم خبر می دهد و تأکید می کند: »شهرداری قول 
داده درصورت نیاز به خودروهای بیشــتر، از محل 
خودروهای تاکسی  اینترنتی یا دیگر تاکسی های 

در اختیار این نیاز را برطرف کند.« 

درخواست حذف درصدها از سرویس مدارس
با کاهش قیمت سرویس مدارس، قرار است سهم درصدهای آموزش و پرورش و شهرداری از این حوزه صفر شود و در مناطقی 

که پیمانکاران تمایلی به فعالیت ندارند، سازمان تاکسیرانی سرویس رسانی کند

از هفته گذشته مطابق نرخنامه شورای 
شهر، کاهش قیمت سرویس مدارس 
در سامانه شــهر تهران بارگذاری شده 
اســت. خانواده هــا از نرخ هــای جدیــد 
رضایت دارند، اما واســطه هایی وجود 
دارند که علاقه مند هســتند هزینه این 

خدمات را افزایش بدهند

کمبود آنتی بیوتیک ها در آستانه 
فصل سرد

دکتر سیدعلی فاطمی در گفت وگو با ایســنا، درباره وضعیت 
بازار دارو بعــد از اجرای طرح دارویــاری و همچنین وضعیت 
کمبودهای دارویی، گفت: با وجود اینکه اعلام شده بود با اجرای 
طرح دارویاری، کمبودهــای دارویی رفع می شــود، اما هنوز 
کمبودهایی در بازار دارو وجود دارد. باید توجه کرد که در طرح 
دارویاری باید پیش بینی هایی در زمینه قیمت گذاری دارو انجام 
می شد که انجام نشد و بر همین اساس برخی از تولیدکنندگان 
به قیمت گذاری که بعد از طرح دارویاری انجام شد، انتقاد دارند؛ 

به ویژه تولیدکنندگان آنتی بیوتیک.
او توضیح داد: در طرح دارویاری از یک فرمول استفاده کردند و 
نقش و تأثیر مواداولیه ای که ارز 4200تومانی دریافت می کردند، 
بر قیمت کل دارو را سنجیدند و با نسبتی همه داروها افزایش 
قیمت داشــتند؛ زیرا ارز 4200تومانی بــه ارز 22هزار تومانی 
تبدیل شــد )تبدیل ارز دولتی به ارز نیمایــی( و این اختلاف 
قیمت زیاد بالاخــره جایی خودش را نشــان می دهد. حال در 
حوزه آنتی بیوتیک ها تفاوتی وجود دارد و آن این است که قیمت 
مواداولیه که در سایر داروها 30درصد است، برای آنتی بیوتیک ها 
۶0 تا 70درصد قیمت نهایی شــان، قیمت مواداولیه اســت. 
یعنی با تغییر ارز دولتی به ارز نیمایی، اختلاف عدد زیادی در 
خرید مواداولیه شــان اتفاق می افتد. از طرفی اقلام بسته بندی 
آنتی بیوتیک ها مانند شیشــه هایی که برای شــربت استفاده 
می کنند، افزایش قیمت بسیار زیادی پیدا کرده است. در نتیجه 
افزایش قیمتی که ســازمان غذا و دارو بــرای آنتی بیوتیک ها 
داده، مورد رضایت شان نبوده و باعث شده که تولیدکنندگان، 

تولیدشان را کاهش دهند.
فاطمی ادامه داد: کاهش تولید درحالی که مواداولیه در کارخانه ها 
وجود دارد، رخ داده اســت. به هر حال عاقبت قیمت دستوری 
همین اســت. اگر هم اکنون به داروخانه ها مراجعه کنید، انواع 
مکمل ها را می بینید، انواع داروهای تقویتی و لوازم آرایش به وفور 
وجود دارد، اما دارویی مانند آنتی بیوتیک که جان مردم به آن 
بستگی دارد، به دلیل قیمت ها، کاهش تولید و در نتیجه کمبود 
داشته اســت. باید توجه کرد که با وجود اجرای طرح دارویاری 
هنوز قیمت برخی داروها و مشخصا آنتی بیوتیک ها واقعی نشده 
اســت؛ به ویژه آنتی بیوتیک هایی که سوسپانسیون هستند و 
به صورت شربت عرضه می شوند. آنتی بیوتکی هایی که به صورت 
قرص و کپسول عرضه می شوند نسبتا وضعیت شان بهتر است، 
اما آنتی بیوتیک هایی که به صورت شربت هستند و برای کودکان 

هم مصرف دارند، بیشتر دچار کمبود شده اند.
نایب رئیس انجمن داروســازان ایران تأکید کرد: هم اکنون که 
داریم به سمت فصل سرد و شیوع عفونت های سینوسی، ریوی 
و... می رویم،  مصرف آنتی بیوتیک ها بالا می رود و اگر بخواهیم 
با همین تولید کم ادامه دهیم، قطعا در زمســتان دچار مشکل 
می شویم. بنابراین باید برای قیمت گذاری آنتی بیوتیک ها فکری 
کنند تا کارخانه ها تا قبل از رسیدن به فصل سرما و بیماری های 

عفونی تولید را بالا ببرند.
فاطمی با بیان اینکه جلساتی هم تولیدکنندگان آنتی بیوتیک  
با سازمان غذا و دارو داشته اند، گفت: باید توجه کرد کمبود در 
برخی دیگر از داروها هم همیشــه وجود دارد. به عنوان مثال با 
وجود اینکه 4تا 5 میلیون ســرم از خارج از کشور وارد شده، اما 
هنوز وضعیت عادی نشده و داروخانه ها به سختی می توانند سرم 
را تامین کنند. برای توزیع ســرم عمدتا داروخانه های منتخب 
و دولتی در اولویت اول قــرار دارند. بعد از آن بیمارســتان ها، 
درمانگاه ها و داروخانه های نزدیک بــه مراکز جراحی محدود 
در اولویت اند. داروخانه های سرپایی هنوز هم سرم را با سهمیه 

دریافت می کنند.

پشه خطرناک پشت مرزهای ایران
کارشــناس مدیریت بیماری های منتقله از »آئدس« اداره 
بیماری های قابل انتقال از ناقلین وزارت بهداشــت، ضمن 
تشریح بیماری هایی که توســط این ناقل منتقل می شوند، 
گفت: براســاس گزارش ســازمان جهانی بهداشت مناطق 
جنوبی ایران در کمربند انتشار بیماری های ناشی از گزش 
پشــه آئدس قرار دارند و هرچند که این پشــه بومی کشور 
نیســت، اما ایران شــرایط آب و هوایی خوبی برای استقرار 

پشه آئدس دارد.
دکتر عبدالرضا میراولیایی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
اینکه بیماری دانگ از طریق پشه »آئدس اجیپتی و آئدس 
آلبوپیکتوس« منتقل می شود، گفت: پشه آئدس می تواند 
علاوه بر ایجاد بیماری دانگ، سبب بروز بیماری هایی نظیر 
زیکا و چیکن گونیا شود. گسترش بیماری ها از طریق پشه 
آئدس و سایر پشه ها و ناقلین، وابســته به شرایط محیطی 
است. مبادلات کالا و مسافرت های انسان ها 2 راه عمده انتقال 
این بیماری بین کشورها است؛ چرا که پشه آئدس می تواند از 

این طریق وارد کشورهای مختلف شود.
او با اشــاره به اینکه پتانســیل ورود ناقل تب دانگ به ایران 
مخصوصا در مناطق جنوبی کشور بالاست، تصریح کرد: از 
این رو واردات گیاه لاکی بامبو از کشــورهای آسیای جنوب 
شرقی به علت اینکه امکان جابه جایی تخم و مراحل نوزادی 

پشه را دارد، ممنوع اعلام شده است.
دکتر میراولیایی عامل دیگر انتقال پشــه ناقل بیماری را از 
طریق لاســتیک های خودرو معرفی کرد و گفت: قســمت 
عمده لاستیک ها در کشورهای آسیای جنوب شرقی تولید 
و به سایر کشــورها صادر می شــود و این در حالی است که 
پشه آئدس تمایل به تخم گذاری در این لاستیک های نو یا 
لاستیک مستعمل دارد. اگر لاستیکی از کشور آلوده بیاید 
و ما شــرایط خوبی برای نگهداری آنها در انبارهای مسقف 
نداشته باشیم و لاستیک ها در تماس با آب باران قرار گیرد 
چرخه زندگی پشــه ناقل بیماری برقرار خواهد شد. در این 
سال ها با متولیان واردات لاستیک ها و وزارتخانه های مرتبط 
تعامل خوبی داشــتیم و آنها با درک حساسیت موضوع با ما 
همکاری کرده اند تا ورود لاســتیک ها بدون لفافه و پوشش 
به کشور ممنوع باشــد. همچنین ممکن است پشه آئدس 
بالغ توسط هواپیما یا کشتی و یا خودرو از کشورهای آلوده 
به ایران منتقل و سپس به سرعت پخش شود که در تمامی 
مبادی ورودی کشور نظام مراقبت حشره شناسی و بیماری 

در حال انجام است.

 وحید سلیمی
 رئیس سازمان جمعیت هلال احمر

تعــداد کل بهره ورانــی کــه طــی 6 ماهــه 
نخســت ســال جاری، کمک هــای بلاعوض 
به آنهــا ارائه شــده ۲6هزار و ۲۰۵نفر اســت. 
در دیگر اقدامات صورت گرفته نیز وســایل 
توانبخشی برای ۲ هزار و ۳۸۰نفر تامین شد. 
مجموع ریالی هزینه های انجام شده در این 
کمک های بلاعــوض، بالــغ بــر ۲۱۵میلیارد 

ریال است. /ایسنا

 حسینعلی شهریاری
 رئیس کمیسیون بهداشت   مجلس

واکســن های ایرانی وضعیت بیمــاری کرونا 
را در کشــور کاهــش داد و جلــوی مرگ ومیر  
را گرفــت. چندیــن ماه اســت کــه مطالبات 
واکسن ســازان ایرانی را پیگیــری می کنیم و 
آقای رئیس جمهور هم دستور رسیدگی به 
آن و پرداخت مطالبات واکسن سازان ایرانی 
را صادر کرده و امیدواریم درباره این موضوع 

اتفاقات خوبی رخ بدهد. /ایلنا

 عبدالله معتمدی
 رئیس دانشگاه علامه طباطبایی

امروز گرایش اســتعدادهای برتــر جامعه به 
ســمت علوم انســانی بیشــتر شــده است. 
یکــی از چالش هــای مــا در ســال تحصیلــی 
جدیــد، نداشــتن خوابــگاه متاهلی اســت. 
متأسفانه ما خوابگاه متاهلی نداریم و از این 
بابت مشکلاتی وجود دارد. همچنین مانند 
سایر دانشگاه ها مشکلات مالی وجود دارد 

و امیدواریم زودتر برطرف شود. /ایلنا

تومــان کمــک نقــدی و کالایــی از 
ابتدای برگزاری جشــن عاطفه ها برای 
دانش آموزان جامعه هدف جمع آوری 
و به صــورت بســته های تحصیلــی در 

اختیار آنان قرار گرفته است.  / ایلنا

جدیــد مبتــلا بــه کوویــد-۱۹ در ایــران 
شناســایی و ۹۰نفــر از آنهــا بســتری 
شدند. متأسفانه ۹بیمار نیز جان خود 
را از دســت دادنــد. مجمــوع بیمــاران 
کووید-۱۹ به ۷میلیون و ۵۵۰هزار و ۲۱ 

نفر رسید. )وزارت بهداشت(

مجوز اســتخدامی برای جــذب نیرو در 
حوزه سلامت صادر می شود. به گفته 
جلیل میرمحمــدی، عضو کمیســیون 
بهداشت و درمان مجلس بحث کمبود 
نیــروی انســانی نظــام ســلامت کامــلاً 
بحق اســت؛ مــا بارها مجوز اســتخدام 

۵۰هزار نفر را مطالبه کرده ایم. / ایلنا 

احتمال بیشــتر ابتــلا بــه زوال عقل در 
افــرادی وجــود دارد که ســطوح بالایی 
از اضطــراب را در زندگــی خــود تجربــه 
کرده انــد. بــا ایــن حــال اضطــراب یک 
مشــکل مزمــن مادام العمر محســوب 

می شود. 
)Alzheimer’s & Dementia نشریه(

340
میلیارد

435
بیمار

20
هزار

48
درصد

 سربازان، صاحب
 »سابقه کار« می شوند

ســردار علی عبداللهی، معاون هماهنگ کننده ستاد 
کل نیروهای مسلح گفت: ســرباز نباید تحقیر شود و 
باید دوره خدمت وی دوره آموزشــی باشد. ما در 3-4 
سال گذشته بیش از 300هزار نفر از سربازان را تحت 
دوره های مهارت آموزی قرار دادیم و به آنها گواهینامه 
فنی و حرفه ای دادیم که ایــن گواهینامه بین المللی 
است. تمام ســربازانی که مهارت داشتند نیز برخی 
دروس تئوری را گذراندند و آزمونی دادند و مدرک خود 
را دریافت کردند. به گفته او، از یک سال گذشته مقرر 
شد برای سربازانی که در طول خدمت، مهارتی را یاد 
می گیرند »سابقه کار« ثبت و این سابقه برای استخدام 
نیز محسوب شود. سردار عبداللهی این را هم اضافه کرد 
که برای عادلانه شدن خدمت سربازی، شرایط آن نیز 
تعدیل شــده و از 17 تا 24ماه متغیر بوده و قرار است 
دوباره اصلاح شــود. او همچنین توضیح داد: با تأکید 
رئیس ستاد کل و فرمانده کل قوا تلاش کردیم تا کار 
دون  شأن سربازی به سربازان داده نشود. امروز 45درصد 
سربازان ما مدرک کاردانی به بالا دارند. شاید برخی از 
شرایط رفاهی ایده آل نباشد اما در تلاش هستیم تا آن را 
برطرف کنیم. در گذشته سرباز یک بار مالی روی دوش 
خانواده اش می گذاشت و خانواده برای وی پول ارسال 
می کرد، ما نمونه هایی داشتیم که سرباز 24 ماه مرخصی 
نمی رفت که هزینه ای ایجاد نشود. با لطفی که دولت 
کرد و پیگیری  ستاد کل، از سال گذشته حقوق سربازان 
بهبود پیدا کرد و اگر سربازی قانع باشد می تواند قدری 

از این پول را نیز پس انداز کند. )ایسنا(

نقل قول  
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سامانه حمل ونقل دانش آموزی هوشمند است 
خانواده ها معتقدند که سیاست های موجود به گونه ای است که آنها را مجبور به استفاده از سرویس 
می کند و حتی برنامه ریزی مناسبی هم در این باره وجود ندارد؛ به گونه ای که کمبود سرویس باعث 
شده که تردد دانش آموزان 3تا 4برابر زمان اعلام شده در سامانه انجام شود. محمدرضا ولی زاده، 
رئیس اداره توســعه انجمن های اولیا و مربیان سراسر کشــور در این باره به همشهری می گوید: 
»2سامانه سپند و شهر تهران کاملا هوشمند هســتند و دانش آموزان هم مسیر در یک سرویس 
گنجانده می شوند. زمان اعلام شده برای یک دانش آموز است، اما هر سرویس حداقل 3تا 4دانش آموز 
را در مسیرهای مختلف جابه جا می کند. خود خانواده ها به این مسئله واقف هستند.« به گفته این 
مسئول هم اکنون مشکلات سامانه برطرف شده است: »نرخنامه شورای شهر اصلاح و بارگذاری شده 
است. درباره کاهش هزینه ها هم وزارت آموزش و پرورش و وزارت کشور تصمیم گرفتند برای حذف 
درصدهای خود در آینده تصمیماتشان را ابلاغ کنند. هم اکنون مسیر تا 15کیلومتر برای یک سال با 
محاسبه منطقه شهری، منطقه طرح ترافیک و نوع خودرو بین 4.5میلیون تا 9میلیون تومان تعیین 
شده و از 15کیلومتر به بالا هم توافقی است که بین مدرسه، خانواده و پیمانکار صورت می گیرد. در 
این باره اگر کمک دیگری هم برای رضایت خانواده ها و رانندگان وجود داشته باشد، حتما درنظر 

گرفته خواهد شد.« 

نکته


